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انتقاد از مصوبه نشانه گذاری و برداشت چوب 
درختان جنگل ها

فرصتی برای مافیای چوب
چندی پیش مصوبه ای با امضای عباسعلی نوبخت، 
رئیس سازمان منابع طبیعی وآبخیزداری کشور-به 
ادارات کل منابع طبیعی اســتان های شمالی ابلاغ 
شد و با هدف بازگشایی و مرمت جاده های جنگلی، 
مبنی بر جمع آوری درختان افتاده در داخل و حریم 
مسیل ها، دســتور شناسایی و نشانه گذاری درختان 
ریشــه کن، شکسته و افتاده تجمعی و مزاحم مسیر 
طرفین جاده های جنگلی در شمال کشور ابلاغ شد. 
به گفته دبیر سابق مجمع کنوانسیون تنوع زیستی 
کشــور این مصوبه بر خلاف طرح تنفس جنگل ها و 
برنامه ششم توسعه است و تنها مسیر را برای غارت و 

بهره برداری بیشتر از جنگل ها باز می کند.
بــه گــزارش ایســنا هــادی کیادلیــری درباره 
نشــانه گذاری و برداشــت چوب های خردشده و 
افتــاده در جنگل ها با تاکید بــر اینکه جمع آوری 
این درختان به لحاظ علمی رد شــده است و این 
کار به نفع جنگل نیســت، اظهــار کرد: مصوبه ای 
در سال ۹۲ از  ســوی هیات وزیران در خصوص 
بهره برداری بهینه از جنگل های شمال به سازمان 
منابع طبیعی وآبخیزداری کشــور ابلاغ شده بود 
که طبق ماده ۶ آن می توان تا زمانی که طرح های 
جدید بر اســاس شاخصه معیار پایدار تهیه شود ، 

چوب های شکسته را برداشت کرد.
وی ادامه داد: بعد از گذشت چند سال، طرح تنفس 
جنگل ها مصوب شد. بر اساس این طرح که در برنامه 
ششم توسعه در سال ۹۶ تصویب شد، باید هرگونه 
بهره برداری از جنگل های شــمال ممنوع شود و در 
آن مطرح شــده بود که تا سال ۹۹ می توان درختان 
شکسته افتاده را برداشت کرد ولی از آن پس هرگونه 
برداشــتی از درختان باید طبق طرحی بر اســاس 

موازین و شاخص های مدیریت پایدار باشد.
به گفته دبیر سابق مجمع کنوانسیون تنوع زیستی 
کشور، این طرح به این معناست که اگر از سال ۹۹ 
طرح جایگزین، طرح مدیریت پایدار یا طرح تنفس 
تایید یا تصویب نشده باشــد، هیچ نهادی به لحاظ 
قانونی اجازه برداشت این درخت ها را ندارد. برداشت 
چوب های شکسته و افتاده به طور کلی برخلاف قانون 
و برخلاف برنامه ششم توسعه است و سازمان منابع 

طبیعی و آبخیزداری باید پاسخگو باشد.
دبیر سابق مجمع کنوانســیون تنوع زیستی کشور 
گفت: این میزان درآمدی که از برداشــت چوب های 
شکســته و افتاده حاصل می شــود در مقایســه با 
نیازهای مالی و غیرمالی سازمان منابع طبیعی مقدار 
چشم گیری نیســت. این چوب ها حتی نمی توانند 
نیازهای چوبی کشــور را تامین کنند بلکه این کار 
بهانه ای اســت برای اینکه مسیر برای چنگ اندازی 

مجدد به جنگل ها باز شود.
بر اساس آمارهای ســازمان منابع طبیعی از میزان 
برداشــت  چوبی از جنگل های کشور از ۶.۵ میلیون 
متر مکعب چوب مورد نیاز کشــور تنها حدود ۵۰۰ 
هزار متر مکعب آن در ســال های اخیر  از جنگل ها 
استفاده شده و این مقدار معادل با ۱۰ درصد چوب  
کشور اســت. با این تفاســیر آیا کل بهره برداری از 
درختان شکســته و افتاده که کیفیت چندانی هم 
ندارند و بــه لحاظ اکولوژیکی نیز بایــد مقداری از 
آن در جنگل هــا باقی بماند، مقــدار قابل توجهی 
می شــود که ما از مشکلاتی همچون چرای بی رویه 
دام، تجاوزهای بی شــمار، زباله، آتش سوزی و تغییر 
کاربری چشم پوشی کنیم و تمام انرژی خود را صرف 
درختانی کنیم که ارزش مادی ندارند؟ مگر اینکه به 
دنبال گشــایش راهی برای چنگ اندازی بیشتر این 

منابع باشیم.
کیادلیــری بــا تاکیــد براین که موضوع برداشــت 
چوب های شکســته افتاده با برداشــت چوب های 
مخاطره آمیز متفاوت است، گفت: زمانی یک درختی 
در جاده جنگلی و یا رودخانه می افتد و ممکن است 
که موجب آســیب و صدمه شود و این درخت باید 
برداشت شــود. این درختان با عنوان نشانه گذاری و 
برداشت مطرح نمی شــوند بلکه اسم آن ها درختان 

مخاطره آمیز است.
وی ادامــه داد: ممکن اســت که یک پارک جنگلی 
داشته باشیم که در آن درختی در حال افتادن روی 
سر مردم باشــد. این یک درخت مخاطره آمیز است 
و ماجرای برداشت آن کاملا با نشانه گذاری متفاوت 
است. ما حدود ۱۰ هزار کیلومتر جاده جنگلی داریم 
و بــا بهره بــرداری از درختان با عنــوان جمع آوری 
درختان شکسته و افتاده، در جهت سود بردن برخی 

افراد تلاش کرده ایم.
به گفته دبیر سابق مجمع کنوانسیون تنوع زیستی 
کشور نکته قابل تاسف این است که صادر کنندگان 
این مجوز، روسای قبلی ســازمان را با وجود اینکه 
آن ها به این شــکل مجوزی صادر نمی کردند مورد 
نقد قرار می دادند، حالا چه اتفاقی افتاده است مجوز 
کاری را کــه به لحاظ قانونی و علمی غلط اســت را 
صادر می کنند؟ تنها در صورتی این کار ممکن است 

که طرح جایگزینی در کار باشد.
وی تاکید کرد: منظور از طرح جایگزین، برداشــت 
درخت های شکسته افتاده نیست بلکه مدیریت پایدار 
جنگل های شمال بر اساس شاخص ها ومعیارهای فنی 
و پایدار اســت و در صورتی که این طرح به تصویب 
و تایید برسد، این مدیریت جنگل ها به گونه ای است 
که اگر گوشــه ای از درخت دچار مشکل شد بتوانند 

آن را قطع کنند.
کیادلیری گفت: من فکر می کنم شــکل گیری این 
موضوع به دلیل فشــار برخی افراد است که با طرح 
تنفس جنگل ها مخالف و با بهره برداری موافق بودند، 
افرادی که در کمیته ها و جلسات نیز شرکت می کنند 

این جریانات هیچ سودی برای جنگل ها ندارد.

گزارش

مصرف زیان بار دگزامتازون
علی فاطمی، نایب رئیس انجمن داروســازان ایران 
گفــت: مصرف خودســرانه دارو و بــدون تجویز 
پزشــک در کشــور باعث شده تا ســلامتی افراد 
تحت تاثیر قرار بگیرد. او ادامه داد: مطالعات نشان 
می دهنــد مصرف بی رویه کورتون ها ســبب بروز 
پوکی اســتخوان، دیابت، نازکی پوســت و چاقی 

موضعی در افراد می شود.
 فاطمی ادامه داد: داروی دگزامتازون جزو پروتکل 
درمانــی بیماری آنفلوآنزا محســوب نمی شــود. 
بــه طور کلــی داروی دگزامتازون جــزو خانواده 
کورتون هاســت که نوع تزریقی آن در داروخانه ها 
بدون تجویز و نسخه پزشک به درخواست کنندگان 
داده نمی شود. داروی دگزامتازون به صورت قرص 

هم در کشور وجود دارد.
 به گفته او، مردم درخواست زیادی مبنی بر خرید 
دگزامتازون دارند و این موضوع مربوط به امروز و 
بیماری آنفلوآنزا نیســت و به طور کلی مصرف این 

دارو در ایران زیاد است.

تمدید اعتبار برخی از کارت های 
هوشمند ملی تا پایان 140۵ 

طی بخشــنامه  ای از ســوی معاون وزیر کشور و 
رئیس ســازمان ثبت احوال ، اعتبار آن دســته از 
کارت های هوشــمند ملی که اعتبارشان ۱۴۰۳ 
و قبل از آن است تا پایان سال ۱۴۰۵ تمدید شد.

هاشــم کارگر در خصوص اعتبار کارت هوشمند 
ملی گفت: بــا توجه به اینکه صــدور کارت های 
هوشــمند ملی  به صورت فراگیر از ســال ۱۳۹۳ 
آغاز و تاریخ اعتبار آن هفت ســال در نظر گرفته 
شده بود اکنون تاریخ انقضا و پایان اعتبار برخی از 

آنها فرا رسیده است.
وی ادامه داد: بنا به بررســی های صورت گرفته و 
در نظــر گرفتن جمیع جهــات تصمیم به تمدید 
اعتبار کارت های مذکور گرفته شد، بنابراین اعتبار 
کارت های هوشــمند ملی که تاریخ اعتبار آنها تا 
پایان ۱۴۰۳  و قبل از آن بوده است تا پایان سال 

۱۴۰۵ تمدید می شود.

 یک فوتی کرونا در کشور
 طی شبانه روز گذشته

در طول ۲۴ ساعت گذشته منتهی به روز دوشنبه، 
۱ بیمار مبتلا به کووید۱۹ در کشــور جان خود را 
از دســت داد. از یکشنبه تا دیروز ۲۳ آبان ۱۴۰۱ 
و بر اساس معیار های قطعی تشخیصی، ۵۱ بیمار 
جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشــور شناســایی و 
۳۲ نفر از آن ها بســتری شــدند. مجموع بیماران 
کووید۱۹ در کشــور به ۷ میلیون و ۵۵۹ هزار و ۱ 
نفر رسید. تا کنون ۷ میلیون و ۳۳۴ هزار و ۱۳۴ 
نفــر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتان ها 

ترخیص شده اند.
۷۸ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار 

دارند.
تــا کنون ۵۴ میلیون و ۴۷۰ هزار و ۸۷۶ آزمایش 

تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
همچنین تــا کنون ۶۵ میلیون و ۱۳۱ هزار و ۲۷ 
نفر دُز اول، ۵۸ میلیــون و ۵۳۸ هزار و ۶۸۰ نفر 
دُز دوم و ۳۱ میلیــون و ۳۵۷ هزار و ۹۵۳ نفر نیز 
دُز ســوم و بالاتر واکسن کرونا را در کشور تزریق 

کرده اند.
مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۵ 
میلیــون و ۲۷ هزار و ۶۶۰ دُز رســید. همچنین 
در حال حاضر هیچ شهرســتانی در وضعیت قرمز 
نیست. هفت شهرستان در وضعیت نارنجی، ۱۸۰ 
شهرســتان در وضعیت زرد و ۲۶۱ شهرستان در 

وضعیت آبی قرار دارند.

حبس در انتظار مدیران متخلف از 
قانون »جوانی جمعیت«

قائم مقام ســازمان بازرســی کل کشــور اعلام 
کرد: برای پیشــگیری از رفتن به سمت جمعیت 
ســالخورده قانون»حمایــت از خانواده و جوانی 
جمعیت« وضع شــد و مجموعــه ای از اقدامات 
را تعریــف و ســعی کرده اســت همــه ارکان 
و بخش هــای حاکمیتــی، حکومتــی و حتی 
بخش هــای غیردولتی مردم نهاد، دســتگاه های 
و  اجتماعــی، مؤسســات دولتــی  فرهنگــی، 
غیردولتی را پای کار بیــاورد تا این اتفاق برای 

جمعیت کشور ما رخ ندهد.
احمد رحمانیان با اشــاره بــه وضعیت جمعیتی 
در کشــور های غربی بیان کــرد: امروزه جمعیت 
کشــور های غربی بیشــتر ســالخورده است و در 
برخــی از کشــور های آســیایی هم ماننــد ژاپن 
وضعیت این گونه اســت و اگر در کشور ما هم به 
این مســئله توجه نشــود به طور حتم یک دهه و 
در نهایت دو دهه دیگر با ســالخوردگی جمعیت 

روبه رو خواهد شد.
رحمانیــان در خصــوص تــرک فعــل برخی از 
دســتگاه ها برای اجرای قانونی حمایت از خانواده 
و جوانــی جمعیت گفت: در مــاده ۷۱ این قانون 
ضمانت اجرایی کیفری بسیار شدیدی پیش بینی 
شده است که از جمله اینکه مدیران دستگاه های 
دولتی و غیردولتی که مســتنکف باشند از اجرای 
ایــن قانون، به مجازات های تعزیری درجه چهار و 
پنج محکوم می شــوند و حبس پنج تا ۱۵ ســال، 
محرومیت از حقوق اجتماعی و... پیش بینی کرده 
اســت و مدیران به هیئت های بدوی رسیدگی به 
تخلفات اداری معرفی می شوند و اگر خسارتی هم 

وارد شده باشد باید جبران شود.

خبر

همدلی| ســتاره لطفی- در فاصله کم تر 
از یک هفته تا شروع مسابقات جام جهانی 
فوتبال، اما وضعیت لبــاس تیم ملی ایران 
بــرای این تورنمنت مهــم جهانی هنوز در 
هاله ای از ابهام اســت و به نظر می رسد در 
مورد پوشش فوتبالیســت ها در رقابت های 
فوتبالــی جام جهانــی ناهماهنگی هایی در 
بین ســازمان های دخیــل در این موضوع 

ایجاد شده است.
درســت هفت روز پیــش بود کــه بعد از 
حواشی بســیاری در مورد طرح لباس تیم 
ملی فوتبال ایران در مسابقات فوتبال جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر، بالاخــره از این لباس 
رونمایی شد. سه شــنبه، ۱۷ آبان ماه، طی 
مراســمی، به صورت رســمی پیراهن تیم 
ملــی برای جام جهانی قطر رونمایی شــد. 
پیراهن اول، ســفیدرنگ و پرچم کشور در 
آن خودنمایی می کند و یکی از نکات قابل 
توجه در آن، اســتفاده از نماد یوز به شکلی 
متفاوت اســت و روی شانه ها و آستین های 
آن نیز، طرح پوســت یوزپلنگ کار شده و 
پیراهن دوم هم با همان طرح پیراهن است 

و تنها تفاوتش،  رنگ قرمز آن است.
با رونمایی از لباس تیم ملی این تصور ایجاد 
شــد که لباس بازیکنان تیم ملی فوتبال در 
مســابقات جهانی۲۰۲۲قطر مشخص شده 
است و ملی پوشان ایرانی قرار است با لباس 
رونمایی شده پا به میدان جام جهانی فوتبال 
بگذارند، اما برخلاف این تصور، حالا سایت 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی با انتشار 
خبری اعلام کرده اســت که طرح لباس از 

سوی این وزارتخانه تأیید نشده است.
»ســجاد لطفی« دبیر کارگروه سامان دهی 
مد و لباس کشــور در مــورد صحبت های 
مطرح شــده در زمینه تأییدیه طرح لباس 
تیم ملی از ســوی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی اعلام کرد:» نظر بــه گفت وگوی 
منتشر شده از ســوی مالک یکی از برند ها 
در رابطــه با تأیید طــرح لباس تیم ملی از 
طرف وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی با 
روزنامه فرهیختگان لازم به توضیح اســت 
که این مجموعه هیچ گونه تأییدیه ای برای 
طرح انتخاب شــده لباس تیم ملی فوتبال 

نداشته است.«
او ادامــه داد:» لازم به ذکر اســت کارگروه 
ســام اندهی مد و لباس، با معرفی برخی از 
طراحــان متخصص در حوزه طراحی لباس 
ورزشی به فدراســیون فوتبال و شرکت در 
جلسات نظرســنجی درباره لباس، نکاتی را 
اعلام داشــتند که به دلیــل کمبود زمان، 
شرایط برای بازنگری طرح وجود نداشته و 
طرح منتخب بــدون در نظر گرفتن نکات 

مطرح شده، نهایی شده است. «
نظرات کارشناسی در نظر گرفته نشده است

در حالی وزارت ارشــاد دســت رد بر لباس 
تیم ملی فوتبال کشــور زده است و سایت  
این وزارت خانه  نیز این خبر را تحت عنوان 
»تکذیبیه« منتشــر کرده که پیش از این 
گفته می شــد کارگروهی برای رســیدگی 
به کارهای فرهنگی و هنــری جام جهانی 
۲۰۲۲ قطــر ایجاد شــده تا ســازمان های 
مرتبط بتوانند نظر کارشناســی خود را به 
فدراسیون منتقل کنند. زمانی که حواشی 
درباره  سرود تیم ملی بالا شکل گرفته بود، 
رئیــس دفتــر موســیقی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی وجود و فعال شدن چنین 

کارگروهی را تایید کرده بود.
تکذیبیه  وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گویــی حکایــت از آن دارد کــه نظــرات 
کارشناسی کارگروه سامان دهی مد و لباس 
کشور در انتخاب طرح نهایی لباس تیم ملی 
فوتبال در نظر گرفته نشــده است. لازم به 
ذکر است مراسم رونمایی از طرح لباس تیم 
ملــی فوتبال نماینده ای از وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامی نیز حضور نداشته است.
مجید ساعدی فر، مالک برندی که مسوولیت 
طراحــی لباس تیم ملی را دارد، پیش تر در 
گفت وگویی مدعی شده بود که این لباس ها 
به تایید کی روش، ســرمربی تیم ملی ایران 
رسیده و در حقیقت او از ابتدای تولید، این 
لباس ها را زیر نظر گرفته است. او همچنین 
بــر انتخاب لباس تیم ملی بر اســاس یک 

خرد جمعی متشکل از نمایندگانی از ارشاد 
و فدراسیون فوتبال تاکید داشته است. البته 
دو روز پیــش بخش هایی از این گفت و گو 

توسط وزارت ارشاد تکذیب شد.
 انتقاد به لباس هــواداران تیم ملی 

فوتبال جام جهانی 
فقط لباس تیم ملی نیســت که حاشیه ساز 
شــده اســت، لباس هواداران تیم ملی هم 
بدون حاشــیه نبود و جنجال هایی را ایجاد 
کرد. برخی طــرح آن را نماد تجزیه طلبی 
تلقی کردند. روزنامــه جام جم در اعتراض 
به طــرح لباس هواداران تیــم ملی فوتبال 
ایران در مطلبی نوشــت:  »هر بیننده ای با 
تماشــای این ترکیب و با تداعی اغتشاشات 
تجزیه طلبانه معنی آن را دریافت می کند...

این دومین بار اســت که روی لباس مرتبط 
بــا تیم ملی فوتبال نقشــی غیــر از پرچم 
کشــور نقش بســته اســت، چیزی که در 
مورد کشــورهای دیگر تقریبا رویت نشده 
است. سوال اینجاســت که رئیس کارگروه 
ســامان دهی مــد و لباس و دبیر شــورای 
عمومــی کشــور و هیــات انتخــاب طرح 
پیشــنهادی، آیا معنای یوز دهان گشــوده 
ایرانــی آن هم رو بــه روی هم را نمی داند، 
یعنی نمی داند این خشم و عصبیت و رودرو 

روی قرار گرفتن نشانه چیست؟«
ایــن روزنامه پرســید:» آیا ایــن جماعت 
نمی دانند استان های مجزا و پراکنده کشور 
نشانه تجزیه طلبی است؟ آیا مسوولان واقعا 
معنای ضمنی این فرم و رنگ را درنیافته اند 

که به تولید انبــوه آن در فرم های مختلف 
تی شرت و مچ بند و غیره مجوز داده اند؟«

گفتنی است لباس هواداران تیم ملی فوتبال 
کشــور به نام »پیروز« در روز شنبه ۱۴ آبان 
و چنــد روز زودتر از رونمایی لباس تیم ملی 
فوتبال، رونمایی شــد. طرح این لباس که بر 
تن جامه )تی شــرت(، مچ بند، ســربند و یک 
کلاه نقش بســته است، تصویر دو یوز ایرانی 
به رنگ های ســبز و ســرخ رودرروی هم با 
دهان های گشوده در حالی که چنگ و دندان 
به هم نشــان می دهند بر زمینه سفید است 
کــه در تن جامه آن همچــون نواری بر روی 
ســینه قرار می گیرد. در پاییــن این تصویر، 
یک نقشــه بســیار کوچک ایران قرار دارد و 
تصویر استان های مختلف کشور نه به صورت 
منسجم بلکه به طور مجزا و پراکنده به رنگ 

طوسی بر زمینه سفید نقش بسته است.
حاشــیه های جام جهانی قطر برای فوتبال 
ایران محدود به لباس هواداران و بازیکنان 
نبود. سرود تیم ملی نیز حواشی زیاد ایجاد 
کــرد. کمتر از ســه هفته به  شــروع جام 
جهانی اعلام شــد مراحل ضبط سرود تیم 
ملی برای حضور در جام جهانی آغاز شده و 
محمد معتمدی خواننده باسابقه کشور هم 
به عنوان خواننده این اثر معرفی شد. کمتر 
از ۲۴ ساعت بعد معتمدی در اینستاگرامش 
نوشــت در این روز ها لبم به صحبت هم باز 
نمی شود چه برسد به آواز! سخنان معتمدی 
بازتاب فراوانی داشــت و حواشــی زیاد را 

ایجاد کرد.

گزارش همدلی از جنجال تازه، بعد از حواشی سرود تیم ملی؛ 

حاشیه ها به لباس تیم ملی فوتبال رسید

همدلی|  دریافت زیرمیزی از ســوی پزشکان اگرچه در طرح 
تحول سلامت تا حدود زیادی کاهش یافته بود، اما با توقف این 
طرح عقب گردی به دوره پیش از تحولی سلامت صورت گرفت 
و بحث هایی مانند زیرمیزی دوباره و این بار با روش هایی نوین 
و به روز به حوزه سلامت بازگشت. نابه سامانی در دریافت های 
خارج از تعرفه تا جایی پیش رفته که برخی پزشکان از بیماران 

طلب سکه و دلار و بعضا ارز دیجیتال می کنند.
تخلفاتــی مانند دریافت خارج از تعرفه و زیرمیزی از ســوی 
برخی پزشکان، در برهه هایی از تاریخ نظام سلامت مورد توجه 
و موشکافی قرار گرفته و در برخی موارد توفیقاتی نیز نصیب 
نظام ســلامت شده است. به عنوان مثال با اجرای طرح تحول 
نظام ســلامت،  یکی از اقدامات انجام شــده بحث سوق دادن 
تعرفه های پزشکی به سمت قیمت های واقعی بود، موضوعی که 
انگیزه کار در بخش دولتی را برای پزشــکان بالا برد و در عین 
حال با تشدید نظارت ها تخلفات تعرفه ای پزشکی را کاهش داد 
و با تقویت بیمه ها پرداخت از جیب مردم نیز کاهش یافت؛ اما 
عمر طرح تحول سلامت چندان طولانی نشد و مشکلات مالی 
و بودجه ای گریبانگیر این طرح شــده و در نتیجه عقب گردی 
به دوره پیش از تحولی ســلامت صورت گرفت که یکی از این 

مشکلات بازگشت زیرمیزی بوده است. 
یکی از همراهــان بیمار در این زمینه بــه خبرآنلاین گفت: 
»مادرم یک شــبه بیمار شــد و بعد از انواع و اقسام آزمایش 
متوجه ســرطان روده بزرگ او شدیم. پدرمان را تازه از دست 
داده ایم و مادرم تنها دارایی من و خواهر و برادرم است و برای 
سلامتی او حاضر به هر کاری بوده و هستیم. در مدت کم تر از 
یک ماه از بیماری مادرم تا عملش، شاید به حدود ۱۵ پزشک 
مراجعه کردیم و بعد از تحقیق و پرس وجو، دو پزشک گزینه 
نهایی ما شــد. یکی از پزشــکان بعد از تشریح فرآیند درمان 
مادرم، نگاهم را به ســمت مانیتــورش برد و گفت برای عمل 
به تجهیزاتی نیاز داریم و به غیر از هزینه های بیمارستان، باید 
دو روز قبل از عمل یک ســکه تمام بانکی تحویل مطب دهید 
تا مادرتان را عمل کنم.« البته او می گوید که بعد از پرس وجو 
درنهایت یکی دیگر از پزشکان بدون یک ریال هزینه اضافه و 
زیرمیزی مادرم را عمل کرد و او اکنون دوران نقاهت بیماری 

خود را می گذراند.
 زمینه تخلف را از بین ببریم

رئیس هیـــئت  مــــدیره کانـــون انجمن های صنفی گروه 
پزشکی اســتان اصفهان با تأکید بر اینکه دریافت پول خارج 
از تعرفه مشــخص در نظام پزشــکی بیشتر در حوزه جراحی 
اتفاق می افتد، گفت: وقتی آن مرکز پزشکی و بیمارستان، پول 

خود را از سازمان بیمه گر نگرفته طبیعتا نمی تواند حق الزحمه 
جراح خود را به موقع پرداخت کند؛ مثلا برای یک عمل بزرگ 
شاید سهم جراح حدود ۹۰۰ هزار تومان باشد، طبیعتا در این 
شرایط جراح سعی می کنند به شکل دیگری پول خود را تأمین 
کنند یا برخی پزشکان با کم کردن عمل های جراحی و حتی 

دست کشیدن از عمل، گاهی اقدام به مهاجرت می کنند.
مصلحی افزود: با این وجود هر گزارشی که توسط بیماران دال 
بر دریافت اضافه وجه به شــکل های مختلف و غیرمعمول از 
سوی پزشکان داده شود، به ســرعت رسیدگی خواهد شد و 
علاوه بر ستاد تعرفه، در کمیسیون تعزیرات و ... موضوع تخلف 

پزشک به مراجع مختلف گزارش می شود.
او تصریح کرد: تأیید نمی کنیم که پزشــک بــرای جبران و 
کوتاهی کار ســازمان های بیمه گر از بیمار سکه، دلار یا وجه 
نقد میلیونی دریافت کند و در صورت شــکایت نه تنها مبلغ 
عودت داده می شود بلکه با مورد برخورد می شود؛ البته زمانی 
که خودمــان زمینه تخلف را ایجاد می کنیم نتیجه برخورد با 
پزشکان این چنین می شود که تعداد زیادی از پزشکان ترجیح 
می دهند دیگر ریسک عمل های سنگین و طولانی را نپذیرند.

به گـفـــته قائم مقـــام ســـازمان نظام پزشــکی اصفهان، 
بســیاری تصور می کنند که تمام پولی که بیمارستان بابت 
عمل جراحی از بیمار دریافت می کند، ســهم پزشک است؛ 
درحالی که مثــلا از ۳۰ میلیون تومان تنها بین یک میلیون 
و ۲۰۰ تا ۹۰۰هزار تومان ســهم پزشک است و بقیه صرف 
هزینه های دارو، هتلینگ، اتاق عمل و... می شود؛ بنابراین باید 
سازمان های بیمه پایه و تکمیلی نسبت به این موضوع تقویت 
شــوند. در غیر این صورت بالای ۸۰ درصد جامعه پزشــکی 
ما یا مهاجرت می کنند یا به عمل کردن در بیمارســتان های 

خصوصی تهران متمایل می شوند.
 دریافت زیرمیزی بیشترین تخلفات در حوزه پزشکی

در حــال حاضر از نظر فراوانی بیشــترین تخلفات در حوزه 

دریافت زیرمیزی اســت.   از آنجایی کــه تعرفه های بعضی 
خدمات پزشــکی پایین اســت یا مطابق با میــزان تورم در 
طی سال های گذشته به روز نشده، متاسفانه برخی پزشکان 
دستمزد اضافه دریافت می کنند که این کار تخلف است. این 
کار اکثرا در مطب ها و بعضا هم ممکن است در مراکز درمانی 
انجام شود که به عنوان زیرمیزی شناخته می شود. از طرفی 
برای اینکه اخذ این مبالغ قابل پی گیری نباشد، به روش های 
متفاوتی اخذ می شود. موارد کمی به صورت نقدی یا از طریق 
کارت خوان دریافت می شود و عمدتا بیمار مجبور می شود این 
مبالغ را به حساب کسی غیر از پزشک اعم از منشی، خواهر، 

برادر و... واریز کند.
حتی در برخی موارد برای اینکه این ردپا هم وجود نداشــته 
باشد، مبالغ به صورت طلا، سکه، ارز دریافت می شود و حتی 

در موارد خیلی نادر ارز دیجیتال هم درخواست شده است.
در این باره ســعید کریمی، معاون درمان وزارت بهداشــت 
در گفتگو با ایســنا از رســیدگی به ۵۰ پرونده دانه درشت 
تخلفات پزشــکی در ســتاد نظارت بر ســلامت خبر داد و 
اعلام کرده که تاکنون ۵۰ پرونده دانه درشــت که مربوط 
به تخلفات پزشــکان، بیمارستان ها، افراد پزشک نما و سقط 
جنین هســتند، بررسی و احکام اولیه آن ها صادر شده و در 

مرحله تجدیدنظر خواهی هستند.
وی افزود: مــردم باید بدانند که هزینــه درمان فقط باید در 
حسابداری بیمارستان پرداخت شود و بیمارستان موظف است 
که صورت حســاب و فاکتور را تا آخرین ریالش به بیمار بدهد 
تا اگر نیاز به پی گیری خاصی بود، بیمار بتواند بر اســاس آن 
عمل کند. هرگونه پرداخت خارج از حســابداری بیمارستان 
غیرقانونی اســت. در تمام صورتحساب هایی که بیمارستان ها 
پرداخت می کنند، حق العمل جراح و ســایر هزینه ها اعم از از 
ویزیت، مشــاوره و ... محاسبه شده، در نتیجه پرداخت خارج 
از حسابداری بیمارســتان غیرقانونی است و هرگونه دریافت 

این چنینی قابل شکایت و پی گیری است.
حیدری تاکید کرد: مردم اگر جایی مجبور شــدند که مبلغی 
را به عنوان زیرمیزی پرداخت کنند، بدانند که می توانند حتی 
بعد از اتمام درمان شان شکایت کنند تا پی گیری شود. در عین 
حال ممکن است برخی بیماران نگران باشند که اگر شکایت 
کنند، درمان شان متوقف شــود، اما این طور نیست و معاونت 
درمان دانشگاه های علوم پزشکی موظفند در همان رشته برای 
بیمار، یک پزشک حاذق و مورد اعتماد پیدا و معرفی کنند و 
بیمار به او مراجعه کند تا به دلیل درخواست حقش، از درمان 

صحیح محروم نشود.

طبابت دانه درشت ها با سکه و ارز و بیت کوین 

درخواست زیرمیزی به روش های نوین


